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Wisselkoersarrangement 
MP bracht naar voren dat i n de Ecofin reeds zover aan 
m.n. de B r i t s e wensen was tegemoet gekomen, dat er naar 
Nederlands i n z i c h t geen ruimte meer bestaat om verdere 
concessies te doen. De croede werking van het arranqement 
zou daardoor i n gevaar worden gebracht. 
De "however"-variant verdiende verre de voorkeur boven 
de "exceptionally"-formule, a l zou deze laatste variant 
i n het l i c h t van het t o t a a l - r e s u l t a a t noa net aanvaardbaar 
kunnen z i j n . 
De Bondskanselier begon met te s t e l l e n dat h i j grote moeite 
had gehad cm de absoluut autonome Bundestank bereid te 
vinden om aan een ander wisselkoersarrangement dan dat 
van de slang mee t e werken. H i j had daartoe persoonlijk 
een vergadering van de raad van de centrale bank b i j g e 
woond; i e t s dat zeer u i t z o n d e r l i j k was (Adenauer had zulks 
25 jaar geleden ook eens gedaan). D i t optreden was nood
z a k e l i j k om een o p e n l i j k c o n f l i c t tussen de regering en 
de centrale bank t e bezweren. 
Schmidt noemde het mandjessysteem een u i t v i n d i n g van 
Giscard, waar h i j ook n i e t om had gevraagd. H i j had n i e t 
temin v o l l e d i g begrip voor de Franse wens om een arrangement 
te t r e f f e n dat n i e t o n m i d d e l l i j k met de slang; waarmee 
d i t land immers zeer slechte ervaringen had opgedaan, zou 
kunnen worden geïdentificeerd. De Duitse keuze was v o l s t r e k t 
d u i d e l i j k voor een i n t e r v e n t i e p o l i t i e k volgens het 
pariteitenrastersysteem, zoals d i t steeds door de slang-
landen i s toegepast. 
Een v e r p l i c h t i n g t o t i n t e r v e n t i e b i j het bereiken van de 
divergentiepunten t.o.v. de EVE-mand, was onaanvaardbaar. 
Op d i t punt bestond een d u i d e l i j k v e r s c h i l van mening met 
Giscard. 
Wel kon met een v e r p l i c h t i n g t o t c o n s u l t a t i e worden ingestemd. 
De uitkomst daarvan zou echter n i e t u i t s l u i t e n d het nemen 
van maatregelen van monetaire aard ( b i j v . intramarginale 
en gediversifieerde i n t e r v e n t i e s ) of andere beleidsmaatregelen 
mogen z i j n . Ook de o p t i e van het achterwege laten van maat
regelen zou u i t d r u k k e l i j k moeten worden opengelaten. D i t 
betekent dat een "presumption t o act" voor Duitsland i n f e i t e 
t e ver gaat. Als u i t e r s t e grens zou evenwel de "however"¬
v a r i a n t kunnen worden geaccepteerd. 
U i t b r e i d i n g k r e d i e t f a c i l i t e i t e n 
De MP stelde dat naar Nederlandse opvatting het krediet op 
middellange t e r m i j n tenminste zoveel zou moeten worden verruimd 
als het korte k r e d i e t . De voorkeur voor het middellange 
k r e d i e t hieldverband met de beleidscondities die aan de 
verlenina daarvan kunnen worden verbonden. 
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zon M ^ Z i ? n ï aï d e v e r d e l i n g tussen kort en middellang zou Nederland daarom n i e t verder w i l l e n eraan dan een ' 
£tf«r f Y ~ V e r d e l i n g * M o c h t d e z e P o s i t i e onhoudbaar 
v i n n Z O U e e n v e r d e r e verruiming van de korte 
k r e d i e t f a c i l i t e i t e n (boven de 12,5 mld EVE) i n de vorm 
^ a n« r J l l o n < i e s " t e r beschikking moeten worden aes t e l d . 
De Bondskanselier z e i dat een f i f t y - f i f t y - v e r d e l i n g 
ook s t e r k door de Bundesbank was b e p l e i t a l s u i t e r s t e 
grens. H i j verwachtte evenwel n i e t dat d i t Duits-
Nederlandse standpunt op de Europese Raad kon worden 
volgehouden. I n dat geval zou hantering van de "rallonges" 
w e l l i c h t een "vay out" kunnen bieden. 
Concurrent s t u d i e s 
Naar het oordeel van de MP was er op d i t t e r r e i n 
sinds Bremen nog maar weinig gepresenteerd. Het p o l i t i e k e 
verband dat door het VK, Italië en I e r l a n d met toetreding 
t o t het EMS wordt gelegd, di e n t onder ogen t e worden 
gezien. Er z a l antwoord moeten worden gegeven op de vraag 
welke p r i j s w i j voor de toetreding van genoemde landen 
t o t het s t e l s e l w i l l e n b e t a l e n . 
U i t het gesprek met Andreotti had de MP d u i d e l i j k de indruk 
gekregen dat Italië aan het EMS z a l deelnemen, ook a l s 
aan d i t land n i e t de vergaande handreikingen worden aedaan 
d i e het v e r l a n g t . Voor Italië i s n l . van overheersend p o l i 
t i e k belang z i c h n i e t t e ver van de overige l i d s t a t e n te 
verwijderen. 
Schmidt z e i a l weken geleden door Callaghan op de hoogte 
te z i j n gebracht van het B r i t s e voornemen om n i e t aanstonds 
t o t het EMS toe t e treden. Kernpunt was dat de B r i t s e premier gee 
nieuwe b r e u k l i j n e n binnen, z i j n p a r t i j over het EMS wilde 
r i s k e r e n voor de v e r k i e z i n g e n . Schmidt drong er daarom op 
aan t i j d e n s de Europese Raad deze p o s i t i e van het VK te 
respecteren en n i e t t e v e e l problemen op t e werpen di e een 
l a t e r e t o e t r e d i n g zouden kunnen belemmeren. Teneinde voort
gang t e maken met de middelenoverdracht naar de minder wel
varende l i d s t a t e n , zag h i j een d r i e t a l mogelijkheden, n l . 

a. een v e r g r o t i n g van het Regionaal Fonds 
b. s p e c i a l e l e n i n g f a c i l i t e i t e n voor Italië en I e r l a n d 
c. v e r s t r e k k e n van zachte leningen door de EIB met 

s t a a t s g a r a n t i e . 
Hoewel het Europese Parlement om een u i t b r e i d i n g van het ERF 
met ca 500 min ERE t o t ca 1,1 mld ERE had gevraagd, ver
wachtte Schmidt dat besloten zou kunnen worden t o t een 
u i t b r e i d i n g van 200 a 230 min ERE. 
Schmidt a c h t t e de o p s t e l l i n g van I e r l a n d , dat graag t o t het 
EMS w i l toetreden r i s k a n t . H i j memoreerde dat I e r l a n d i n 
monetair:opzicht n a u w e l i j k s z e l f s t a n d i g was. A l s I e r l a n d 
d e e l gaat uitmaken van het EMS en het VK n i e t , dan zou dat 
negatieve gevolgen hebben voor de I e r s e b etalingsbalans en 
zou de t o e g a n k e l i j k h e i d van de B r i t s e geld- en kapitaalmarkt 
voor de I e r e n geringer kunnen worden. 
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H i j kon daarom de wens van I e r l a n d om extra k a p i t a a l 
middelen van de EMS-partners te v e r k r i j g e n , zeer wel 
begrijpen. Een tegemoetkoming van I e r l a n d op d i t punt 
zou echter n i e t de vorm van "qrants" moeten k r i j g e n . 
I e r l a n d was immers geen ontwikkelingsland! 
Voorts waarschuwde h i j dat de indruk vermeden moest 
worden dat de overige EMS-landen p a r t i j zouden w i l l e n 
kiezen i n de voornamelijk p o l i t i e k bepaalde v e r s c h i l l e n i n 
o p s t e l l i n g tussen het VK en I e r l a n d . Premier Lyneh 
had gevraagd om zachte leningen gedurende 5 jaar t e r 
g r o o t t e van j a a r l i j k s 200 min ERE a l s het VK n i e t 
meedoet aan het EMS. Als voor die leningen een "grace-
p r i o d " van 2 j a a r en een l o o p t i j d van 15 jaar zou gelden 
en voorts een rente-subsidie van 3 procentpunten zou moeten 
worden v e r s t r e k t , dan zou d i t de BRD veel t e ver gaan. 
H i j wenste daarom " a a n z i e n l i j k lager" t e gaan z i t t e n . 
(Hoeveel lager z e i h i j , ondanks een rechtstreekse vraag 
van de MP, n i e t . ) 
De MP s t e l d e wel met een v e r g r o t i n g van het Regionaal 
Fonds met 200 a 2 30 min. ERE t e kunnen meegaan. Daarvan 
zou ook het VK v o l l e d i g kunnen p r o f i t e r e n . 
Meer i n het algemeen zouden de beschikbare communautaire 
instrumenten beter moeten worden benut. 
Tegen het verstrekken van leningen met rentesubsidies aan 
Italië en I e r l a n d had de m i n i s t e r - p r e s i d e n t wel bezwaren, 
a l zou ook d i e m o g e l i j k h e i d moeten worden overwogen. De 
r e i t e s u b s i d i e s zouden echter a l l e e n aanvaardbaar kunnen 
z i j n i n d i e n z i j b e t r e k k i n g hebben op leningen die i n 
communautair; verband worden v e r s t r e k t . Voorts zou het 
aanbeveling verdienen a l l e e n concrete i n v e s t e r i n g s p r o j e c t e n 
i n achtergebleven regio's op deze w i j z e t e f i n a n c i e r e n . 
Met deze kanttekeningen was Schmidt het v o l l e d i g eens. 
Het was geenszins z i j n bedoeling i n d i r e c t de produktie i n 
de b e t r e f f e n d e landen t e gaan subsidiëren; wel kwamen 
i n f r a s t r u c t u r e l e p r o j e c t e n voor de genoemde f i n a n c i e r i n g s w i j z e 
i n aanmerking. Overige ns merkte h i j nog op dat w i j voor wat 
b e t r e f t de I t a l i a n e n n i e t zo beducht behoefden t e z i j n voor 
b u d g e t t a i r e consequenties, aangezien de e r v a r i n g had 
uitgewezen dat Italië steeds g r o t e moeite had met het 
aanwijzen van concrete p r o j e c t e n . - -
A s s o c i a t i e n i e t EG-landen aan EMS , > 

De Bondskanselier deelde mee dat de Noren op dezelfde w i j z e 
b i j het EMS betrokken wilden z i j n a l s thans b i j de slang. 
De Zwitsers wilden graag toetreden en konden wat hem b e t r e f t 
dezelfde s t a t u s k r i j g e n . Giscard v e r z e t t e z i c h echter 
p e r s o o n l i j k zeer f e l tegen Zwitserse deelname, hetgeen 
Schmidt weinig v e r s t a n d i g vond. Z i j n t a x a t i e was overigens 
dat de Franse pres i d e n t het n i e t op een o p e n l i j k c o n f l i c t 
i n de Europese Raad over d i t punt zou durven l a t e n aankomen. 
De m i n i s t e r - p r e s i d e n t onderstreepte het belang van Zwitserse 
deelname en opperde de m o g e l i j k h e i d dat de overige EMS-landen 
de Zwitsers uitnodigen om toe t e treden. Ook zou i n de 
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t e k s t van het communiqué de openheid van het wisselkoers
arrangement (ook) voor derde landen d u i d e l i j k moeten worden 
vastgelegd. 

Schmidt vond het n i e t v erstandig om één of meerdere landen 
spe c i a a l u i t t e nodigen, doch had tegen een passage over de 
openheid i n het communiqué geen enkel bezwaar. 
V o o r s t e l l e n Europese Commissie inzake de landbouwpolitiek 
°e Bondskanselier gaf desgevraagd z i j n oordeel over het 
Cie-document. Sprekende op p e r s o o n l i j k e t i t e l oefende h i j 
zeer f e l l e k r i t i e k op het r e i l e n en z e i l e n van de gemeen
sc h a p p e l i j k e landbouwmarkt. E i g e n l i j k was er van een 
gemeenschappelijke markt geen sprake meer, zeker n i e t 
nu er op g r o t e schaal wordt gewerkt met groene koersen 
e.d.. Hoewel h i j dus het thans geldende EG-regiem voor 
de landbouw v e r f o e i d e , besefte h i j a l s Bondskanselier 
zeer wel dat i n g r i j p e n d e b e l e i d s w i j z i g i n g e n n i e t "overnight" 
zouden kunnen worden doorgevoerd. H i j vond h e t , a l s eerste 
aanzet, danook j u i s t dat de Commissie nu met v o o r s t e l l e n 
komt om de landbouwprijzen t e bevriezen en i e t s aan de 
premies op melkproduktie t e doen. H i j was het evenwel 
n i e t eens met de o p v a t t i n g van de Commissie dat de 
algemene in k o m e n s s i t u a t i e van de landbouwbevolking geen 
b e l e t s e l zou z i j n om h e t voorgestelde b e l e i d t e voeren. 
Grote v o o r z i c h t i g h e i d was i n d i t o p z i c h t geboden. Zo zou 
het d u i d e l i j k t e ver gaan i n d i e n de algemene p r i j s b e v r i e z i n g 
gepaard zou gaan met een s n e l l e afbraak van de m.c.b.'s. 
D i t l a a t s t e zou g e l e i d e l i j k moeten geschieden, p a r a l l e l 
aan de p r i j s h e r z i e n i n g e n i n de komende j a r e n . Afbraak van 
m.c.b.1 s zou n i e t zo nauw aan de totstandkoming van het 
EMS moeten worden gekoppeld a l s de Commissie thans 
v o o r s t e l t . 
De m i n i s t e r - p r e s i d e n t s t e l d e dat het Commissie-document 
i n e s sentie voor Nederland aanvaardbaar was, ook a l 
p r o f i t e e r d e ons land i n b e l a n g r i j k e mate van het Europese 
landbouwbeleid. De Nederlandse r e g e r i n g was z i c h er 
terdege van bewust dat v o o r t z e t t i n g van het t o t nu toe 
gevoerde b e l e i d t o t toenemende problemen en u i t e i n d e l i j k 
t o t d e s i n t e g r a t i e van de landbouwmarkt zou kunnen l e i d e n . Daarom 
v i e l er best t e p r a t e n over b i j s t e l l i n g e n op onderdelen 
van het Europese landbouwbeleid. . , 

1 december 1978 J.W.J. Marges 


